

**朝陽科技大學 097學年度第2學期教學大綱**  
**The Introduction of Buddhism 佛學概論**

當期課號	9085	Course Number	9085
授課教師	沈肇基	Instructor	SHEN,JAU JI
中文課名	佛學概論	Course Name	The Introduction of Buddhism
開課單位	哲學與生命教育課群(進)	Department	
修習別	選擇必修	Required/Elective	Topics in Philosophy and Life Education
學分數	2	Credits	2
課程目標	佛法是一套教育眾生如何提升生命品質的方法，透過深層的內省而體悟自他相涉的因緣。所以本課程將以排除宗教特性的方式，介紹釋迦佛所提出的解決人們生、老、病、死與生活煩惱等等痛苦的方法。並從法義、法理與法行等三方面，對佛法做一深入淺出的分析，希望讓學生有正確的佛法辨識能力，並對宗教有正確且理性的認知，而不產生迷亂的信仰。	Objectives	This course first introduces the concept and practice of Buddihm. Through this course, one can completely realize the thought of Buddihm . The course will secondly help students build up a new and clear way of religious attitude .By the right attitude, he has a better interaction with the outer world, so Buddihm explores a new way of life . Finally, by integrating Buddihm and life, students will have a completely new comprehension of life value.
教材	自編講義 佛法概論(妙雲集中篇之一，正聞出版社，印順導師著)	Teaching Materials	
成績評量方式	課堂參與狀況(40%)、聽課心得報告(30%)、Q&A期末心得報告(20%)、問題之恰當性(10%)	Grading	class(20%), report(30%), Q&A(20%), final report for Q&A collections(30%)
教師網頁	<a href="http://www.mis.nchu.edu.tw/amitofo/世間法(教學講義)/佛法概論.htm">http://www.mis.nchu.edu.tw/amitofo/世間法(教學講義)/佛法概論.htm</a>		
教學內容	1.佛法的發覺者 2.佛法的緣起 3.佛法的沿革 4.佛法對有情的剖析 5.有情流轉生死的根本 6.佛法的宇宙人生觀 7.因緣法 8.三法印與一實相印 9.五戒與八正道 10.戒定慧三無漏學 11.完全利他的菩薩行 12.正覺與解脫	Syllabus	1.A brief introduction of Buddha (Siddhartha). 2.The very beginning of Dharma. 3.The evolution of Dharma. 4.How to analyze the sattva's life in Dharma. 5.The basic principle of sattva's life cycle. 6.The basic concept of life and universal in the Dharma. 7.The truth of cause and effect. 8.The three important definitions of Dharma recognition. 9.The five basic sila and the eight Aryamarga. 10.Three basic processes for enlightenment. 11.The life of Bodhisattva. 12.The totally enlightenment life is a trouble-free life.

尊重智慧財產權，請勿非法影印。